



NEWSLETTER March 2008 / mars 2008

1. 2008 Biennial Conference News

Nouvelles concernant la Conférence biennale de 2008

2. Election of ESIL Executive Board members during the Biennial Conference

Elections en vue du renouvellement des membres du Conseil exécutif de la SEDI lors de la Conférence biennale

3. ASIL/ESIL Joint Leadership Retreat news

Rencontre des dirigeants SEDI-ASIL

4. Joint membership of national societies - pilot project

Adhésion conjointe - programme expérimental

5. Institutional membership

Membres Institutionnels

6. ESIL book Prize

Prix de la SEDI

1. 2008 Biennial Conference News

i) Conference Programme: Call for Papers and Selection of Speakers

The ESIL Call for Papers, leading to the 2008 Biennial Conference in Heidelberg, was a great success. ESIL received hundreds of abstracts from all corners of the world. We would like to send heart-felt thanks to all participants for their enthusiasm. The selection of speakers is now about to be concluded, following the joint efforts of the ESIL Board and the chairpersons of the various Fora and Agorae, in collaboration with Falilou Saw at the Max Planck Institute for Comparative Public Law and International Law in Heidelberg and Joyce Davies at the ESIL. As announced earlier, the final selection will be made public in early April. The process has been both exciting and difficult. Abstracts had to be selected from a very strong and wide field of stimulating and inspiring contributions, while keeping in mind the ESIL objective of promoting the involvement of scholars of all age-groups, legal traditions, and from all continents. As in previous ESIL events, we hope that the 2008 Conference will demonstrate that the promises of quality and diversity have been met.

ii) Biennial Conference: Website and Registration

The ESIL 2008 Biennial Conference website is now up and running and can be found at <http://www.esilheidelberg2008.eu>. You can find information about the programme, registration, and other practical matters. The website will be regularly updated with new information. It will be possible to register as of Monday 7th April.

iii) Interest Group Activities / Activités des groupes de réflexion

ESIL is pleased to announce that several Interest Groups have decided to organize events for their members on the occasion of the ESIL 2008 Biennial Conference and various Calls for Papers have been launched. Interest

Group events will take place in the morning before the opening of the Biennial Conference. More information about Interest Group activities can be found on their websites:

- Interest Group on Peace and Security : <http://igps.wordpress.com/>
- Interest Group on International Legal Theory : <http://igilt.wetpaint.com/>
- Interest Group on International Criminal Law : <https://listserv.gwdg.de/mailman/listinfo/esil-iel>

iv) Fee Waiver for Speakers at Interest Group Events

We are pleased to inform you that, thanks to the generosity of our host at the Heidelberg conference, Professor Rüdiger Wolfrum, all speakers at the various Interest Group events will be exempted from paying the conference registration fees, as is the case for speakers at the main conference.

1. Nouvelles concernant la Conférence biennale de 2008

i) Programme de la Conférence : appel à contributions et sélections des orateurs

L'appel à contributions lancé dans la perspective de la Conférence a été un grand succès, avec des réponses reçues de l'ensemble du monde. La sélection touche à son terme, grâce au travail conjugué du Conseil exécutif de la Société et des présidents des différents fora et agora en coopération avec Falilou Saw de l'Institut Max Planck pour le droit public comparé et le droit international à Heidelberg et Joyce Davies de la SEDI. Les résultats en seront, comme annoncé précédemment, communiqués dans les premiers jours du mois d'avril. Une telle sélection est toujours difficile et frustrante car il faut arbitrer entre nombre de propositions de qualité et plus stimulantes les unes que les autres, tout en tenant compte des objectifs de la Société de mêler des internationalistes de toutes origines, âges et courants de pensée. La Conférence montrera, nous l'espérons, que la promesse de la richesse et de la diversité est tenue.

2. Election of ESIL Executive Board members during the Biennial Conference

The ESIL General Assembly, which will take place during the 2008 Biennial Conference, will be the occasion for the partial renewal of the Executive Board of the Society. In line with the ESIL Constitution, ten members of the Executive Board will be elected. Any member of the Society who has been a member for at least a year is eligible to become a member of the Board. Any member of the Society may propose candidates for the Executive Board. All relevant information regarding the process of election and nomination will be sent to the membership in due course. For the applicable rules, see <http://www.esil-sedi.eu/english/bylaws.html>

2. Elections en vue du renouvellement des membres du Conseil exécutif de la SEDI lors de la Conférence biennale

La réunion de l'Assemblée générale de la Société, lors de la Conférence biennale d'Heidelberg, sera l'occasion de procéder aux élections en vue du renouvellement partiel du Conseil exécutif. Conformément aux statuts de la SEDI, dix positions seront alors à pourvoir. Les membres actifs de la Société peuvent être candidats ou proposer des candidatures. Vous recevrez prochainement un message sollicitant vos éventuelles nominations. Pour les règles applicables aux élections, voir : <http://www.esil-sedi.eu/francais/bylaws.html>.

3. ASIL/ESIL Joint Leadership Retreat news

On 11-12 January 2008, members of the governing Boards of the American and European Societies of International Law gathered for the first meeting of the leaderships of both Societies, a meeting which will hopefully become a regular feature of their relations. The group of 25 met at ASIL's Tillar House headquarters in Washington, DC, to discuss similarities and differences between the two Societies and between approaches to international law on the two sides of the Atlantic. The discussion also included a planning session for further joint events in 2009. The Ambassador of the Netherlands to the United States, Christiaan Mark Johan Kröner, hosted the group for an opening reception and dinner on January 11. In addition, George Washington University Law School gave the attendees a special viewing of its rare French Law Collection and hosted a closing dinner on January 12. For more information, see <http://www.asil.org/aboutasil/asilesil.html>.

3. Rencontre des dirigeants SEDI-ASIL

Des membres de organes dirigeants des Sociétés américaine et européenne de droit international ont tenu, les 11 et 12 janvier 2008, à Washington, la première de ce qu'ils espèrent être des réunions régulières des deux associations. Le groupe de 25 participants s'est réuni au siège de l'ASIL (Tillar House) à Washington DC, afin de

discuter des points communs et différences entre les deux sociétés and entre les approches du droit international des deux côtés de l'Atlantique. La discussion a également inclus une session de travail destinée à prévoir des événements conjoints en 2009. L'Ambassadeur des Pays-Bas aux Etats-Unis, Christiaan Mark Johan Kröner, a accueilli le groupe pour une réception et un dîner, le 11 janvier. La Faculté de droit de l'Université George Washington a organisé pour les participants une exposition spéciale de sa Collection de livres rares de droit français et les a accueillis pour un dîner de clôture le 12 janvier. Pour plus d'informations, voir <http://www.asil.org/aboutasil/asilesil.html>.

4. Joint membership of national societies - pilot project

ESIL has recently introduced a pilot project that would eventually enable members of national societies in Europe to become members of ESIL for a reduced annual fee. Acknowledging the financial burdens involved in simultaneous membership of several professional associations, ESIL decided to embark on this new initiative in order to facilitate multiple membership. ESIL launched a pilot phase in 2008 in cooperation with the Société Française de Droit International and the Hellenic Society of International Law and International Relations to assess the feasibility of such a programme; the ESIL Board will evaluate the project in September 2008.

4. Adhésion conjointe - programme expérimental

La SEDI a récemment lancé un programme expérimental destiné à permettre aux membres des sociétés nationales européennes de devenir membres de la SEDI en bénéficiant d'un tarif réduit. C'est la considération de la charge financière qu'impliquent l'appartenance simultanée à plusieurs associations professionnelles qui a conduit la SEDI à lancer cette initiative destinée à faciliter les adhésions multiples. Le programme est testé, pour l'année 2008, en coopération avec la Société française pour le droit international et la Société hellénique de droit international et relations internationales, afin d'en évaluer la praticabilité. Le Conseil exécutif de la SEDI fera un bilan du programme en septembre 2008.

5. Institutional membership

ESIL now welcomes membership from Institutional and Corporate Members. Such Membership involves a number of privileges, such as promotion of the organisation at ESIL events (including exhibition tables, distribution of promotional materials , etc.), ESIL membership for two individuals affiliated with the organisation, an annual subscription to the European Journal of International Law, and more. For further information, see http://www.esil-sedi.eu/english/institutional_member.html.

5. Membres Institutionnels

La SEDI a décidé d'ouvrir ses rangs à des « membres institutionnels », organisations intéressées en tant que personnes morales, au développement du droit international et qui adhèrent aux objectifs de la Société. Cette adhésion donne droit à un certain nombre d'avantages, tels que la publicité lors des événements de la SEDI (table d'exposition, distribution de prospectus), un lien direct vers le site de l'institution à partir du site de la SEDI, l'appartenance à la SEDI de deux personnes affiliées à l'institution et un abonnement annuel au Journal européen de droit international. Pour plus d'informations : http://www.esil-sedi.eu/francais/institutional_member.html.

6. ESIL book Prize

The first 'ESIL Prize' will be awarded on the occasion of the 2008 Biennial Conference in Heidelberg. The Prize, to be presented at each Biennial Conference of the Society, will be awarded to a book in the field of international law published during the two calendar years prior to the conference. A wide range of academic publishers was selected to nominate one book each for the prize and the deadline for nominations for the 2008 Prize was 31 December 2007. The ESIL Board has appointed a committee of reviewers to select the award-winning book in line with the goals of the Society, aiming particularly to encourage high-level scholarship and analysis and to promote a greater awareness and understanding of international law.

6. Prix de la SEDI

Le premier Prix de la SEDI sera décerné à l'occasion de la troisième Conférence biennale de la SEDI à Heidelberg en 2008. Ce Prix, destiné à être attribué lors de chaque conférence biennale de la Société, veut distinguer un ouvrage consacré au droit international et publié dans les deux années précédant cette conférence. De nombreux éditeurs universitaires ont été sollicités de proposer à la Société un ouvrage dont la qualité correspond aux objectifs du « Prix de la SEDI ». L'échéance pour ces nominations était fixée au 31 décembre 2007. Le Conseil exécutif de la SEDI a nommé un jury chargé de désigner le lauréat du Prix, en accord avec les objectifs de la SEDI, notamment de promotion de l'excellence académique et de diffusion de la connaissance du droit international.